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SENTINȚA DE DEZMOȘTENIRE 

- Duminica a treisprezecea, Pilda lucrătorilor răi – 

  Sfânta Evanghelie descrie printr-o parabolă profetică venirea 

Fiului lui Dumnezeu în lume, vorbind și despre Sfintele Sale 
Patimi. Mântuitorul a folosit parabolele ca modul cel mai pe 
înțeles de a Se adresa ucenicilor și ascultătorilor Săi. Pildele 
ne traduc într-un limbaj ușor esența, adesea grea, a unei 
învățături. Ele au un scop, dar dacă nu le înțelegem scopul, 
rămân doar simple istorioare, fără o însemnătate anume. 
Mântuitorul era după o aprinsă dispută cu „căpeteniile 

preoților” și cu „bătrânii poporului” (Matei 21, 23). În 
Ierusalim, răsturnase tarabele negustorilor, vindecase niște 
orbi, iar spre seară mersese în Betania, unde înnoptase în 
casa lui Lazăr. Urma Săptămâna Patimilor. Mulți dintre cei ce 
ascultau parabola erau din categoria lucrătorilor viei. Domnul 
era Cel desconsiderat, era „Piatra cea din capul unghiului”. 
Au înțeles, dar n-au fost de acord, nu L-au crezut, nu L-au luat 
în serios. Iisus Hristos a venit să restaureze dragostea în 
lume. A fost trimis de Tatăl în via sădită de El, și iată că tocmai 

cei care ar fi trebuit să-L 
primească, tocmai ei L-au 
respins. L-au respins chiar 
în numele credinței lor, pe 
care o înțelegeau greșit. 
De aceea li se trimiseseră 
profeți care să-i 
pregătească. Pilda vine ca 
una din numeroasele 

încercări de a deschide ochii ascultătorilor, pentru a tâlcui 
misiunea Domnului. Ce s-a întâmplat, știm. Profeția despre 
trimiterea la moarte s-a împlinit. Și așa cum s-a spus, via a 
fost dată altora. Creștinismul a devenit universal, el a fost dat 
neamurilor care L-au recunoscut pe Iisus ca Fiul lui Dumnezeu 
și Mesia cel promis, care au recunoscut Jertfa și Învierea Sa 
ca acte de răscumpărare și împăcare între noi și Dumnezeu. 
Cei care nu-i primiseră pe proroci, nu-L primeau nici pe El 
acum. Ba mai mult decât aceia, Îl vor și omorî, ca pe fiul din 
parabolă. Ei vor fi ucigași, „vor fi pierduți” pentru răul pe 

care-l vor face. Domnul proorocea ce urma să se întâmple 
chiar în săptămâna aceea. Îi avertizează însă: „De aceea vă 
spun că se va lua de la voi împărăția lui Dumnezeu și se va da 
neamului care va aduce roadele ei” (Matei 21, 43). Sentința de 
dezmoștenire a Domnului rămâne valabilă peste veacuri: „Cel 
ce va cădea pe piatra aceasta se va sfărâma și peste care va 
cădea ea, pe acela îl va zdrobi” (Matei 21, 44). Au înțeles că 
despre dânșii grăia, dar erau bolnavi de o înțelepciune 
înșelătoare, care, în loc să-i lumineze, i-a întunecat și mai 
mult. Până la urmă Îl vor prinde, dar și prorocia cu zdrobirea 
se va împlini. Mântuitorul le spune ceea ce făcuseră ei și 
părinții lor: „Ierusalime, Ierusalime, care  omori pe proroci și 
ucizi cu pietre pe trimiși la tine” (Matei 23, 37). Toți cei → → 
 

 

  trimiși de Dumnezeu și care fuseseră alungați, neascultați, 
desconsiderați și în mare parte uciși, se regăseau în cuvintele 
Domnului. Despre Sine vorbește tot profetic, acum le 
descoperă destinul care Îi era rezervat Lui Însuși. El a venit să 
dea răspuns la întrebările noastre firești, normale, esențiale 
despre lume, despre noi înșine, despre viața noastră, despre 
rostul nostru. Practic, El ne-a învățat Legea iubirii, ca lege a 
conviețuirii oamenilor pe pământ. Ea garantează buna viețuire 
aici pe pământ, dar este și garanția vieții viitoare. De aceea, 
Mântuitorul spune: „Întru aceasta vor cunoaşte toţi că sunteţi 
ucenicii Mei, dacă veţi avea dragoste unii faţă de alţii” (Ioan 
13, 35). Dar dragostea nu se împlinește fără fapte bune, fără 
credință și nădejde. Ele trebuie împlinite toate împreună. 
Credința și nădejdea trebuie neapărat întregite prin dragoste, 
adică prin fapte. Numai atunci devin mântuitoare.  

  Pilda lucrătorilor viei se adresează şi omului de astăzi, 

care se afundă cu fiecare zi ce trece în păcatul neascultării, 
necredinţei, indiferenţei şi insensibilităţii sufleteşti. La 
chemarea lui Dumnezeu, rămâne mereu aplecat spre cele 
trupeşti, amăgitoare, refuzând în mod voit să-I aducă lui 
Dumnezeu roadele credinţei sale. Omul de astăzi zideşte o 
lume şi o cultură care ignoră pe Dumnezeu, uitând în mod voit 
că orice realizare umană nu se împlineşte, nu rezistă istoric 
decât prin binecuvântarea şi cu ajutorul lui Dumnezeu. Pentru 
fiecare dintre noi, a venit în lume Mântuitorul, S-a apropiat de 
noi, ne-a salvat prin moartea şi Învierea Sa și ne cheamă 
permanent la El. Timpurile pe care le trăim, le observăm ca 
fiind bulversate de necredinţă şi indiferenţă. Teama şi frica au 
cuprins marea parte a omenirii depărtate de Dumnezeu, care 
nu mai are o orientare duhovnicească, ci este mereu într-o 
mare derivă, fără nici un scop final. Neruşinarea, nesimţirea, 
lipsa recunoştinţei sunt actuale şi fapte zilnice care ne 
dezarmează în faţa atâtor dificultăţi. Generaţiile tinere, mare 
parte lipsite de cele mai elementare virtuţi creştine, trăiesc şi 
profită exploatând bunăcuviinţa propriilor părinţi sau sacrificiul 
lor. Credinţa a devenit sporadică şi de moment, de multe ori 
abuzată şi trădată. Fiecare zi, din cauza indiferentismului, a 
depărtării de Dumnezeu, Izvorul vieţii şi al nemuririi, este 
marcată de nedreptate, răutate, brutalitate, ca roade ale 
necredinţei şi micimii sufleteşti. Împărăţia lui Dumnezeu 
pregătită de drepţii şi profeţii Legii celei vechi s-a luat de la unii 
şi s-a dat la alţii, care au făcut roadele ei. Acum se ridică 
fireasca întrebare: timpul pe care-l trăim, marcat de atâtea 
scăderi şi nedreptăţi ale noastre, care nu prea ne definesc a fi 
creştini fideli şi autentici, statornici şi biruitori, nu poate aduce 
spre noi această dramatică sentinţă? Este, oare, chiar 
nedreptăţită această întrebare? Oare nu s-ar putea lua şi de la 
noi ceea ce am primit pentru a cultiva şi aduce roade, dar nu 
ne arătăm prea „împlinitori ai cuvântului lui Dumnezeu, ci doar 
ascultători“ (Iacov 1, 23) şi să se dea altora care ar aduce 
roadele ei?    Ajută-ne Doamne să fim moștenitorii Împărăției! 
 
 

Ɏ Unii oameni se plâng că Dumnezeu a pus spini în trandafiri, alții sunt recunoscători că a pus trandafiri în spini.  
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ÎNTREBĂRI ŞI RĂSPUNSURI 
DESPRE CREDINŢA ORTODOXĂ 

 

Întrebare: Care este conţinutul iubirii faţă de vrăjmaşi? 
Răspuns: Dacă-i iubim într-adevăr pe vrăjmaşii noştri, aşa 
cum doreşte Dumnezeu, atunci nu vom mai simţi antipatie şi 
nu vom mai ţine minte răul făcut de aceştia, ci îi vom privi ca 
pe fraţii noştri, care au fost creaţi după „chipul” lui Dumnezeu 
şi au fost izbăviţi de Iisus Hristos, ca pe nişte oameni cărora 
le-a fost prevestită de către Domnul, ca şi nouă, fericirea 
veşnică. Atunci îi vom cinsti şi îi vom respecta, îi vom 
compătimi şi vom sta alături de ei, în nefericirea şi în boala lor. 
Îi vom ierta din tot sufletul pentru nedreptăţile pe care ni le-au 
făcut şi ne vom ruga din toată inima pentru îndreptarea şi 
întoarcerea lor la Dumnezeu. Domnul n-a zis doar „să iubiţi 

pe vrăjmaşii voştri”, ci a şi completat: „Binecuvântaţi pe cei 

ce vă blestemă, faceţi bine celor care vă urăsc şi rugaţi-vă 

pentru cei ce vă prigonesc” (Matei 5, 44). „Şi astfel 

răsplata voastră va fi multă şi veţi fi fiii Celui Preaînalt, că 

El este bun cu cei nemulţumitori şi răi” (Luca 6, 35). 
Întrebare: Care este responsabilitatea noastră pentru păcatele 
străine? 
Răspuns: Responsabilitatea noastră pentru păcatele străine 
este pe măsura părtăşiei noastre la acestea. Şi părtăşia unui 
om la păcate străine este uriaşă câteodată, nebănuită. 

Aceasta se întâmplă mai ales în sufletele celor în care se 
trezeşte iubirea de plăceri şi provoacă un scandal public 
îndelungat, aşa cum sunt, de pildă, anumiţi scriitori prin 
lucrările lor pornografice sau anumiţi pictori prin lucrările lor 
lipsite de cuviinţă. Pentru ca să realizeze cineva cât de greu 
păcătuiesc aceşti oameni, este de ajuns să-şi amintească de 
cuvintele lui Hristos: „Vai lumii din pricina smintelilor! Că 

smintelile trebuie să vină, dar vai omului aceluia prin care 

vine sminteala” ( Matei 18, 7). 
Întrebare: Cum trebuie să ne purtăm faţă de mincinoşi? 
Răspuns: Pe oamenii mincinoşi trebuie să-i evităm. 
Întrebare: Creştinul trebuie să se îngrijească pentru păzirea 
vieţii şi sănătăţii lui? 
Răspuns: Creştinul este dator să se îngrijească pentru 
păstrarea vieţii lui şi întreţinerea sănătăţii. Sfântul Apostol 
Pavel scrie: „Căci nimeni niciodată nu şi-a urât trupul său, 

ci fiecare îl hrăneşte şi-l îngrijeşte” (Efeseni 5, 29). Spre 

acest lucru ne îndeamnă însăşi firea noastră, în care Creatorul 
a pus nu doar instinctul de autoconservare, ci şi raţiunea. 

Desigur, ar fi fost lucru de ruşine ca fiind făptura şi chipul lui 
Dumnezeu să fie condus doar de instinctul său, precum 
dobitoacele necuvântătoare, şi să urmărească prelungirea 
vieţii lui pentru desfătarea cu bunurile pământeşti. Creştinul 
adevărat nu-şi uită menirea lui. Aşadar, se îngrijeşte pentru 

sănătatea şi viaţa lui, pentru ca să se pocăiască mai adânc, să 

împlinească poruncile lui Dumnezeu cu o mai mare râvnă şi să 
devină vrednic de împărăţia cea cerească. Altfel, în orice altă 
situaţie, grija pentru sănătate este păcătoasă. Există oameni 
care jertfesc toate pentru sănătatea lor şi unii care se dau 
drept bolnavi în timp ce sunt sănătoşi, fie exagerează 
neînsemnatele lor pătimiri trupeşti.  Primii  suferă  de  egoism, 
ceilalţi  de  ipohondrie,  stări  patologice  şi  maladive,  care  nu 
se  potrivesc  creştinilor.                      (va urma) 
 
 
 
 

 

†     PROGRAM  LITURGIC  † 
 

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Marți 
28 august 

1800 Vecernie cu litie  

Miercuri 
29 august 

700-
1100 

Utrenia și Sfânta Liturghie 

Pomenirea morților 

Vineri 
31 august 

1700 Sf. Maslu cu 7 preoți 

Sâmbătă 
1 septembrie 

700  Sf. Liturghie, pomenirea morților 

1800 Vecernie  

Duminică 
2 septembrie 

700 Utrenia și Sfânta Liturghie 

1100 Program de bibliotecă 

1800 Vecernie   
 

Cum se îmbogăţeşte omul 
  Un om tânăr, stând tolănit la soare în faţa casei sale, se plângea 
vecinului său, un om harnic, că are prea puţini bani. Şi acesta i-a 
răspuns: „Ia te uită în pământ, chiar sub tine sunt o sută de galbeni, 
sapă numai după ei”. Şi tânărul, dornic de a se îmbogăţi peste 
noapte, s-a pus îndată pe lucru şi a săpat o groapă în pământ. După 
ce a săpat-o, vecinul i-a dăruit, din curtea sa, un pomişor, un fir de 
cais, pe care l-au sădit în acea groapă. Caisul a crescut şi i-a adus 
tânărului un rod bogat, care valora mai mult de o sută de galbeni. 

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………..……… 

O lecţie 
  O bună lecţie s-a gândit să dea zgârciţilor şi lacomilor un om 
darnic. Într-o dimineaţă a pus pe poarta grădinii sale un afiş în care 
scria: „DONEZ ACEASTĂ GRĂDINA UNUI OM CARE ESTE 
DEPLIN FERICIT“. Un bogat zgârcit şi lacom, citind afişul, se grăbi 
să se prezinte în nădejdea că, fiind bogat, e şi fericit, şi o va câştiga. 
„Eşti fericit?” îl întreabă proprietarul grădinii. „Da, sunt fericit”. „Nu-i 
adevărat, căci dacă ai fi fericit n-ai mai avea nici o dorinţă şi  n-ai 
mai umbla după grădini”. 

………………………………………………………………………………………………………………………………………………….……….. 

Material pentru casă 
  Se spune că o doamnă bogată, ce jucase un rol 
important pe pământ, ca oricare alt muritor, plecă din 
lumea aceasta după o viaţă plină de griji pământeşti, trudă şi stres, 
şi ajunge în cer. Acolo o primi Sfântul Petru şi-i arătă o vilă măreaţă: 
„Aici este locuinţa slujitoarei dumneavoastră“. Atunci doamna se 
gândea în sinea ei: „Dacă slujitoarea mea are o locuinţă aşa de 
frumoasă şi măreaţă, atunci ce voi primi eu?“. Imediat după aceasta, 
Sfântul Petru îi arătă o altă casă, mai mică şi foarte sărăcăcioasă, 
şi-i spuse: „Acolo este locuinţa dumneavoastră“. Supărată, doamna 
îi spuse: „Dar în această locuinţă aşa de mică nu pot locui“. Atunci 
Sfântul Petru îi răspunse: „Îmi pare rău, doamnă, dar cu materialul 
pe care ni l-aţi trimis de pe pământ, n-am putut construi ceva mai 
bun“. Să ne grăbim şi să ne străduim să trimitem la cer cât mai mult 
„material“ şi de bună calitate, pentru casa veşniciei noastre, ca nişte 
slugi vrednice; măcar câte o „cărămidă“ în fiecare zi. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….……… 

Surprinzător la oameni 
  Ce-i surprinzător la oamenii de azi este faptul că se plictisesc de 
copilărie şi vor să crească degrabă, apoi tânjesc să mai fie copii; 
este surprinzător că-şi pierd sănătatea pentru a face bani, iar apoi 
îşi cheltuiesc banii pentru a-şi redobândi sănătatea. Este 
surprinzător că se gândesc cu teamă la viitor, uită prezentul, şi în 
felul acesta nu trăiesc nici prezentul, nici viitorul. Ca atare, trăiesc ca 
şi când nu ar muri niciodată. Şi tot surprinzător este, că oamenii nu 
ştiu că un om bogat nu este acela care are mult, ci acela care se 
mulţumeşte cu puţin… 
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